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بسم اللَّه الرّحمن الرّحيم
عيد سعيد فطر را به همه مسلمانان و ملتهاى اسلامى، به ملت عزيز و عظيم الشّأن ايران و به شما حضّار گرامىِ اين

مجلس - مسؤولان، بلندپايگان و ميهمانان و سفراى كشورهاى اسلامى - تبريك عرض مى كنم. اميدوارم خداوند
متعال عبادات شما، روزه شما و مجاهدت شما با نفس در ماه رمضان را مورد قبول و تفضّل خود قرار دهد و اين را

براى شما، براى همه ملت عزيز ما و همه امّت بزرگ اسلامى ذخيره كند.
عيد سعيد فطر شايد برجسته ترين خصوصيتش اين است كه مراسمى معنوى و بين المللى است. برخلاف بسيارى از
رسوم بين المللى كه جنبه سياسىِ محض دارد، اين رسم بين المللى جنبه معنوىِ بارز و نمايانى دارد. در دعاى قنوت

عيد فطر مى خوانيم: «اسئلك بحقّ هذا اليوم الّذى جعلته للمسلمين عيدا و لمحمّد صلّى اللَّه عليه و آله ذخرا و
شرفا و كرامة و مزيدا» ؛ اين روز، عيد همه مسلمانان و مايه شرف اسلام و پيامبر اسلام و عزّت اسلام و ذخيره اى

تمام نشدنى در طول تاريخ است. با اين چشم به عيد سعيد فطر نگاه كنيم. امروز ملت اسلامىِ بزرگ ما به اين ذخيره
نيازمند است. از اين ذخيره، دو چيز بايد مورد استفاده مسلمانان قرار گيرد: اوّل، وحدت و نزديكى مسلمين است و

دوم، توجّه به معنويت در دنياى اسلام است. در دنياى اسلام، هر دو عاملِ تكامل بخش و پيشبرنده، مورد خدشه قرار
گرفته است. امروز وحدت مسلمانان با ايجاد تفرقه هاى مذهبى، فرقه اى، نژادى، ناسيوناليسمهاى گوناگون،

قوميتهاى مختلف و شعارهاى انحرافى، مخدوش شده است. مسلمانان برفراز همه شعارهاى خود - چه شعار
قوميّت، چه شعار مذاهب اختصاصى خودشان، چه شعارهاى مربوط به سياستهاى خودشان - بايد شعار وحدت و

يكپارچگى امّت اسلامى را قرار دهند. امروز براى آنها يكى از كارآمدترين شعارها اين است. مى دانيم كه استعمار و
استكبار و دست قدرتهاى بيگانه هميشه سعى كرده است با انواع و اقسام حيَل، اين وحدت را درهم بشكند ؛ كه يكى

از خبيث ترين حيله ها، حيله غصب سرزمين فلسطين و كاشتن شجره خبيثه صهيونيسم در سرزمين اسلامى
فلسطين - يعنى در قلب ملتهاى مسلمان و كشورهاى اسلامى - بوده است.

نقطه دوم هم معنويت است. استعمارگرانى كه آمدند سرمايه هاى ما را - نفت ما را، استقلال ما را، عزّت ما را، وحدت
و يكپارچگى ما را - به دست چپاول و غارت سپردند، معنويت ما راهم به يغما بردند و در دنياى اسلامى، ماديّتِ

خودشان را به صورت فرهنگهاى گوناگون و مبانى باطل گستراندند. امروز بايد بازگشت به معنويت اسلام، به حقيقت
اسلام و روحانيت دين، شعار مسلمانان باشد. امروز مسلمانان به اين احتياج دارند.

اگر ما امروز وحدت مى داشتيم و اگر به معنويت اسلام تكيه مى كرديم، دشمن نمى توانست با اين وضوح ملت
فلسطين را در خانه خودش اين گونه مورد شكنجه و فشار و تعقيب و آزار قرار دهد. قضاياى فلسطين دل هر انسان

غيرتمندى را -ولو زياد تديّن هم نداشته باشد - خون مى كند و راحت و آرام را از او مى گيرد. كيست كه منظره حمل
پُراحساس كودكِ يكى دو ساله اى را كه كشته شده است، ببيند و بتواند راحت بخوابد؟ كيست كه محاصره مردم را در

خانه ها و كوچه ها و خيابانها و شهرهايى كه متعلّق به آنهاست و زمينى كه استخوان اجداد آنها قرنهاست در آن
دفن است، ببيند و متأثّر نشود؟ امروز مردم بيت المقدّس و الخليل و غزّه و بقيه مناطق سرزمين مغصوب را محبوس

كرده اند ؛ آنها را در خانه خودشان مى كُشند ؛ در خانه خودشان پدران و مادران را به داغ فرزندانشان مى نشانند ؛ به
آنها گرسنگى مى دهند و آنها را محاصره اقتصادى مى كنند. اگر امّت اسلامى متّحد بود، مگر چنين چيزى ممكن
بود؟ امروز هم واجبترين فرايضِ ما ملتها و دولتهاى مسلمان اين است كه در اين قضيه با هم وحدت كلمه پيدا

كنيم.
آلام مردم فلسطين، آلام و دردها و رنجهاى ماست. امروز فرياد ملت فلسطين بلند است كه ياللمسلمين! جواب اين

فرياد، بر تك تك مسؤولان دولتهاى اسلامى واجب و لازم است ؛ خداى متعال آنها را مؤاخذه خواهد كرد. همه ما
وظيفه داريم. اين بالاتر از ملاحظات سياسى است ؛ اگرچه عقل سياسى هم اقتضاء مى كند كه امروز همه دنياى
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اسلام پشت به پشت و دست در دستِ هم در مقابل صهيونيسمِ غاصب و متجاوز بايستند. اين خطر براى همه دنياى
اسلام است. حتّى دولتهايى كه خيال مى كنند ارتباطاتشان با دولت غاصب صهيونيست به نفع آنهاست، وجود

صهيونيستها بيشتر به ضررشان است. اين غدّه سرطانى و شجره خبيثه اى كه در آن جا گنجانده شده است، امروز
تهديدى عليه موجوديّت و هويّت همه كشورها و دولتهاى اسلامى است. كمك به فلسطين بايد صورت گيرد ؛ چاره اى

نيست. اگر ما نكنيم، بلاشك كسانى پيدا خواهند شد كه اين كار را خواهند كرد ؛ «فسوف يأتى اللَّه بقوم يحبّهم و
يحبّونه» ؛ اين سنتِ الهى است.

امروز ملت فلسطين قيام كرده است. آن روزى كه ملت فلسطين خواب بود، سرنوشت و تقديرش همان چيزى بود
كه اتّفاق افتاد ؛ اما امروز كه ملت فلسطين بيدار شده است، سرنوشت و تقدير او پيروزى است. ممكن است اين

جهاد، جهادى طولانى باشد ؛ اما پيروزى، غير قابل ترديد است. اگر ما نكنيم، خداى متعال بندگان ديگرش را به كار
وادار خواهد كرد. اين وظيفه امروز ماست ؛ اميدواريم كه بتوانيم اين وظيفه را انجام دهيم. امروز دولتهاى اسلامى
وظيفه دارند به آنها كمك كنند - كمك سياسى، كمك مالى، كمك تبليغاتى - روز قدسِ امسال بحمداللَّه نشان داد

كه در همه دنياى اسلام، ملتها تا آن جايى كه مى توانند، به اين وظيفه پايبندند.
از خداوند متعال خواستاريم كه ما را در انجام تكاليفمان كوشا كند ؛ به ما توفيق دهد ؛ راه را براى ما روشن كند و ما

را در پيمودن اين راه، از عزم و اراده لازم برخوردار كند. از خداى متعال مى خواهيم كه شهداى مردم فلسطين را،
همه شهداى راه استقلال و عزّت اسلام را و همه شهداى صادق ملتها را با اوليايش محشور كند. از خداى متعال مى

خواهيم كه روح مطهّر امام بزرگوار ما را - كه اوّل بار او اين فرياد رسا را در دنياى اسلام به طنين انداخت - با
اوليايش محشور كند و توجّهات حضرت بقيةاللَّه ارواحنافداه و دعاى مستجاب آن بزرگوار را شامل حال ما فرمايد.

والسّلام عليكم و رحمةاللَّه و بركاته 
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